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TURISŤÁK 2024
--- týden v Beskydech
ČTĚTE NA STRANĚ 1

STŘÍPKY Z PARLAMENTU
... co plánujeme
ČTĚTE NA STRANĚ 2

ÚVODNÍK
Je neskutečné, jak ten čas běží.
Máme za sebou už první měsíc
nového školního roku a i
během něj už jsme něco stihli
zažít. Šesťáci absolvovali
oblíbený turisťák v Beskydech,
9. C vyrazila
za handicapovanými do Ostravy,
Moravskoslezský kraj zasáhly
ničivé povodně, několik tříd, mj.
také 8. A navštívily Deskohraní
ve Fokusu, první schůzku
konečně stihl Žákovský
parlament a objevili jsme
mezi čtvrťáky nového
přispěvatele do našeho časopisu
- Jáchyma Chalupu. Zatím si
sice bere na pomoc AI Bing
Copilot, ale na straně 2 posuďte
sami, jak s ním umí pracovat.
Přejeme příjemné čtení.
 
Redakce 

TURISŤÁK 2024

foto: Barbora Hajdová

V 6. ročníku je zvykem školní
rok zahajovat turistickým
kurzem v Beskydech
na Hutisku-Solanec. Na místo
jsme si přivezli nejen dobrou
náladu, ale také úžasné počasí,
které nám přálo celých pět dní.

foto: Hana Šmídová

Chatky, ve kterých jsme byli
ubytovaní, byly sice malé, ale
útulné, a užili jsme si v nich
hodně srandy. Naši partu nám
doplnili noví spolužáci
z okolních škol, s kterými jsme
se sblížili a přijali je mezi sebe.

V týmech jsme si na vlastní kůži
vyzkoušeli různé dovednosti:
střelbu ze vzduchovky, práci
s buzolou, uzlování, rozdělávání
ohně, stavění stanu, využití
kondomu a tamponu v přírodě,
šifry a první pomoc. 
Za tuto příležitost a také
za pevné nervy děkujeme našim
učitelům :-)
I když to rychle uteklo, tak jsme
si to náramně užili a klidně
bychom si to zopakovali i za
rok.
 
Darja Matuschková a Hanka
Šimíčková 

9. C mezi handicapovanými

foto: Irena Novotná

UCHO v rámci výuky
přírodopisu. Měli jsme
nastavené 2 programy. Jeden
program zahrnoval přednášku
čili povídání obecně
o handicapovaných lidech, jako
např. nevidomých či neslyšících
apod. Průvodkyně nám mezitím
ukazovala různé pomůcky
pro tyto lidi, aby mohli žít
plnohodnotný život jako my.
Každou z těch pomůcek jsme si
mohli osobně vyzkoušet. Druhý
program zahrnoval prezentaci
přímo konkrétního
handicapovaného člověka.
Povídali jsme si s ním o jeho

životních zkušenostech. Také
jsme se mohli ptát na to, co nás
zajímalo, a dokonce jsme si
s ním mohli zahrát menší
představení, jak to v jeho životě
chodí. Pán byl velice sympatický
a všichni jsme si to užili, věříme,
že i on. Nakonec jsme si s ním
udělali společnou fotku,
rozloučili se a jeli zpátky
do Nového Jičína. Výlet se nám
líbil a s sebou jsme si dovezli
aspoň pár znalostí ze života
nemocných.
 
Adéla BajerováVe čtvrtek 26. 9. se třída 9.C

vydala na výlet do Světa vědy
a techniky do Dolních Vítkovic
na program JSEM JEDNO

Povodně v Česku

foto: https://zoom.iprima.cz/

Česko zasáhly v období od 13.
do 17. září povodně. Příčinou
byly vydatné a silné deště, které
přinesla tlaková níž Boris.
Záplavy zasáhly více než pětinu
Česka. Nejvíce zasažené regiony
byly kraje Moravskoslezský

a Olomoucký, kde v místech
hladina řek a potoků přesáhla
tzv. stoletou vodu.
Kvůli povodním se zrušil letošní
ročník Dnů NATO, který se měl
konat již tradičně na Ostravském
letišti Leoše Janáčka v Mošnově.
Bylo také spoustu výpadků
elektřiny, zejména ráno v neděli
15. září bylo okolo 260 tisíc
domácností bez elektřiny.
Na mnoha místech muselo dojít
k evakuaci, hlavně v městech
Opava a Krnova na Jesenicku.
Při povodních zemřelo 5 lidí,
někteří se stále pohřešují. Škody
jsou odhadovány na desítky

miliard korun. Jen v Opavě
poškodila povodeň přes 6 tisíc
staveb. Na konci září 2024 se
odhaduje škoda na téměř 20
miliard korun. Záplavy také
zastavily dopravu jak silniční,
tak železniční. Musela být úplně
uzavřena dálnice D56 spojující
Ostravu a Frýdek-Místek.
Pomoc s odstraňováním
následků záplav nabídla
Ukrajina, Kosovo, Slovinsko,
Slovensko, Litva, Izrael, Řecko,
Severní Makedonie a USA.
Novojičínsko v roce 2009 patřilo
k nejpostiženějším regionům,
obavy tedy byly na místě

a některé části obcí musely být
také evakuovány. Tak
dramatické následky jako
na severu Moravy ale letošní
povodně u nás naštěstí neměly.
Často i proto, že od té doby
vzniklo několik
protipovodňových úprav.
 
Max Číp 
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Schoolpress

Co je to Schoolpress? Jedná se
o online nástroj navržený tak,
aby pomohl žákům a studentům
vytvářet školní noviny, časopisy,
zpravodaje a další. Je to skvělý
způsob, jak se studenti mohou
naučit vyjadřovat, pracovat
s informacemi, psát texty
a upravovat fotografie. Učitelé
mohou také poskytovat zpětnou
vazbu a komentáře k práci
studentů.
Platforma nabízí online i tiskové
možnosti, díky čemuž je
všestranná a snadno použitelná.
Můžete si vybrat z různých

šablon a vytvořit tak vysoce
kvalitní publikace. Je to zábavný
a vzdělávací způsob, jak mohou
studenti a učitelé spolupracovat
a sdílet informace.
Velkou výhodou je, že lze
pracovat i z domu a průběžně
ukládat rozdělanou práci.
 
Zdroj: Bing Copilot,
https://www.schoolpressclub.c
om/ 
Otázky pro AI vytvořil
Jáchym Chalupa

Volby

foto: https://www.kraliky.eu/

Volby jsou nejdůležitějším
prvkem demokratického
systému, který umožňuje
občanům vyjádřit svůj názor
a zvolit své zástupce. V České
republice se konají různé typy
voleb, včetně prezidentských,
parlamentních, senátních,
krajských a obecních voleb.
Některé důležité typy voleb
v ČR:
Prezidentské volby: Volby
prezidenta republiky se konají
každých pět let. Poslední
prezidentské volby se konaly
v roce 2023.
Volby do Poslanecké sněmovny:
Tyto volby se konají každé čtyři
roky. Poslední volby proběhly
v roce 2021.

Senátní volby: Volby do Senátu
Parlamentu ČR se konají každé
dva roky, kdy se volí třetina
senátorů1.
Krajské a obecní volby: Tyto
volby se konají každé čtyři roky
a umožňují občanům volit své
zástupce na místní úrovni. Ty
poslední do Krajských
zastupitelstev proběhly ve dnech
22. a 21. září letošního roku.
 
Zdroj: Bing Copilot a Jáchym
Chalupa

Deskohraní 2024

foto: Hana Šmídová

Od čtvrtku 12. až do soboty 14.
září proběhla ve Fokusu už
tradiční akce Deskohraní. Jedná
se o předváděčku deskových her
různých společností a různých
typů. My jsme se tam vydali
v ten upršený pátek 13., ale
báječně jsme se bavili.
Návštěvníků byly určitě stovky
a Fokus byl od přízemí až
po druhé patro naplněný
deskovkami vzdělávacími,
zábavními, strategickými
i logickými.
Všechny jsme si mohli
vyzkoušet i bez dlouhého
studování pravidel, protože se

všude pohybovali „animátoři“,
kteří nám vše s radostí předvedli
a někdy si s námi i zahráli.
Byly to pro nás moc fajn
strávené tři hodiny,
během kterých jsme si
vyzkoušeli nejen náš bystrý
úsudek a schopnost
strategického myšlení, ale
i schopnost prohrávat.
Určitě se taková akce dá dobře
zažít i s rodinou.
 
žáci 8. A

Střípky z Parlamentu

foto: Max Číp

Na konci září se uskutečnila
první schůzka Žákovského
parlamentu. Rozhodli jsme se
letos scházet v omezeném počtu,
ale zato snad s aktivnějšími
lidmi. Rozběhlo se nám to
dobře, rozdělili jsme si role
v týmu i kompetence.
A co nás čeká v nejbližších
dnech?
HNED 1. ŘÍJNA
ODSTARTOVALA SOUTĚŽ,
KTERÁ MĚLA LONI VELKÝ
ÚSPĚCH - PODZIMNÍ
VÝZVA. SOUTĚŽ
FOTOGRAFIÍ I JINÝCH

foto: Anna Koutná

VÝTVORŮ S PODZIMNÍ
TÉMATIKOU. Své výtvory
a fotografie posílejte a noste
do 30. 11. do kabinetu č. 94, p.
uč. Šmídové.
 
PŘIPRAVUJEME TAKÉ
OBLÍBENOU
HALLOWEENSKOU
DISKOTÉKU - TERMÍN:
PÁTEK 8. 11. OD 15 DO 19
HOD.
PŘIHLÁŠKY A DROBNÉ
DÁRKY DO TOMBOLY
OPĚT V KABINETU Č. 94. 


